

«Память и примирение»

(геноцид белорусского народа в годы Великой Отечественной войны на примере исторических событий Малой Родины)



1.Наименование проекта: «Память и примирение» (геноцид белорусского народа в годы Великой Отечественной войны на примере исторических событий Малой Родины)

2.Срок реализации проекта: 24 месяца

3.Организация-заявитель, предлагающая проект: государственное учреждение образования «Гимназия № 2 г. Волковыска»

4.Цель и задачи проекта:

- сформировать правдивое представление, основанное на реальных фактах о трагическом периоде в истории Беларуси на основе изучения/ознакомления с реальными фактами геноцида белорусского народа на территории Малой Родины (Волковысский район);

- осуществить исследовательскую работу и создание тематического пространства (тематическая галерея Памяти) в гимназии;

- организовать диалоговую конференцию на основе технологии «Мировое кафе», посвященной трагедии д. Шауличи, иным фактам проявления геноцида белорусского народа в годы Великой Отечественной войны.

5.Обоснование и актуальность проекта: Проект направлен на сохранение и передачу знаний об одном из наиболее трагических периодов белорусской истории - геноциде белорусского народа в годы Великой Отечественной войны. Сохранение этой исторической памяти является важным аспектом национальной идентичности и помогает предотвращать забвение и искажение исторической правды. Проект предусматривает сбор архивных материалов, старых документов и свидетельских показаний о геноциде. Это позволит более глубоко и всесторонне изучить исторические события и их значение для

белорусского народа. Исследовательская работа также способствует развитию научного подхода и исторического многогранного осмысления событий.

Ключевой идеей проекта является привлечение внимания общественности к геноциду, чтобы выявить его истинные масштабы и оценить его историческое значение. Это позволит обществу лучше понять и осознать ужасы, которые пережил белорусский народ, а также способствует построению мира, примирения и взаимопонимания.

Проект призван заполнить пробелы в историческом сознании общества и пролить свет на малоизвестные события истории. Он также важен для развития идентичности граждан своей страны и преемственности между поколениями. Кроме того, проект отвечает на вызовы современности, такие как распространение фейковых новостей и искажения истории. Он способствует строительству общества, основанного на знании, истине и мире.

6. Целевая группа: педагоги гимназии, учащиеся 13-15 лет

7. Краткое описание мероприятий в рамках проекта:

Исследование истории: Волонтеры проекта проведут исследовательскую работу, соберет архивные материалы и старые документы, а также соберет свидетельские показания о геноциде. Эти материалы будут использоваться для создания выставки, публикаций и документальных фильмов об исследуемых событиях. Участники проекта будут привлечены к исследованию и сбору данных, чтобы лучше понять и оценить их историческое значение.

Освещение: В рамках проекта будет организована выставка, посвященная геноциду в Беларуси и Волковысском районе в частности, которая будет доступна для широкой аудитории. Также будут проводиться лекции, дебаты и круглые столы с участием местных историков, ученых, свидетелей и экспертов, чтобы поделиться знаниями и ответить на вопросы. Важным компонентом будет привлечение учащихся для активного участия в освещении исторической правды (журналистская деятельность).

По итогам организованной работы будет макет тематической галереи в гимназии, размещение которой планируется в рекреации (2 параллельных стены по 15 метров).

Памятный маршрут: В рамках проекта будет разработан памятный маршрут, позволяющий участникам посетить места массового уничтожения и захоронения жертв геноцида в г. Волковыске и Волковысском районе. Это позволит взглянуть на масштабы трагедии и почтить память погибших и будет создан аналогичный виртуальный маршрут.

Диалог и примирение: Школа мира создаст пространство для открытого диалога и обмена мнениями.

Силами гимназии будет проведена тематическая детско-взрослая конференция, приуроченная ко Дню Победы 9 мая с приглашением всех заинтересованных школ-партнеров. Тематика конференции - «Система идентичности гражданина своей страны: актуальность и вызовы современности», где будут представлены результаты исследовательской работы по геноциде на территории бывшего СССР. По итогам конференции планируется издание электронного сборника. Во время конференции состоится открытие памятной тематической галереи, посвященной геноциду белорусского народа с использованием материалов Волковысского района.

8. Общий объем финансирования (в долларах США) 6000:

Источник финансирования	Объем финансирования
Средства донора:	5000
Софинансирование:	1000

9. Место реализации проекта (область/район, город): Республика Беларусь, Гродненская область, г. Волковыск, улица Социалистическая д. 10, государственное учреждение образования «Гимназия № 2 г. Волковыска», индекс 231900

10. Контактное лицо, инициалы, фамилия, должность, телефон, адрес электронной почты: Личик Александр Анатольевич, директор ГУО «Гимназия № 2 г. Волковыска», тел:(801512)20066, (8033)3491821, e-mail: gimn2_volk@uovrik.by

«Memory and Reconciliation»

(genocide of the Belarusian people during the Great Patriotic War using the example of historical events of the Lesser Motherland)



1. Name of the project: «Memory and Reconciliation» (genocide of the Belarusian people during the Great Patriotic War using the example of historical events of the Lesser Motherland)"

2. Project implementation period: 24 months

3. Applicant organization offering the project: State educational institution «Gymnasium No. 2 of Volkovysk», Volkovysk district, Grodno region

4. Goal and objectives of the project: It is planned that as a result of the implementation of the project, participants (students of general secondary education institutions, approximate age 13-15 years) will be able to:

- to form a truthful idea based on real facts about the tragic period in the history of Belarus based on studying/familiarization with the real facts of the genocide of the Belarusian people on the territory of Malaya Rodina (Volkovysk region);

- carry out research work and create a thematic space (thematic gallery of Memory) in the gymnasium;

- organize a dialogue conference based on the “World Cafe” technology, dedicated to the tragedy of the village of Shaulichi, and other facts of the genocide of the Belarusian people during the Great Patriotic War.

5. Rationale and relevance of the project: The project is aimed at preserving and transmitting knowledge about one of the most tragic periods of Belarusian history - the genocide of the Belarusian people during the Great Patriotic War. Preserving this historical memory is an important aspect of national identity and helps prevent oblivion and distortion of historical truth.

The project involves collecting archival materials, old documents and testimonies about the genocide. This will make it possible to more deeply and comprehensively study historical events and their significance for the Belarusian people. Research work also contributes to the development of a

scientific approach and a historical, multifaceted understanding of events.

The key idea of the project is to attract public attention to the genocide in order to reveal its true scale and evaluate its historical significance. This will allow society to better understand and appreciate the horrors that the Belarusian people have endured, and also contribute to building peace, reconciliation and mutual understanding.

The project is designed to fill gaps in the historical consciousness of society and shed light on little-known historical events. It is also important for the development of the identity of citizens of their country and continuity between generations. In addition, the project responds to modern challenges, such as the spread of fake news and distortions of history. It contributes to the construction of a society based on knowledge, truth and peace.

6. Target group: Task Force: gymnasium teachers, students aged 13-15

7. Brief description of project activities:

1. Historical research: Project volunteers will conduct research, collect archival materials and old documents, and also collect testimonies about the genocide. These materials will be used to create an exhibition, publications and documentaries about the events under study. Project participants will be involved in research and data collection to better understand and appreciate their historical significance.

2. Coverage: As part of the project, an exhibition dedicated to the genocide in Belarus and the Vaukavysk region in particular will be organized, which will be available to a wide audience. There will also be lectures, debates and roundtables featuring local historians, scholars, witnesses and experts to share knowledge and answer questions. An important component will be to attract students to actively participate in reporting historical truth (journalism).

As a result of the organized work, there will be a model of a thematic gallery in the gymnasium, which is planned to be located in the recreation area (2 parallel walls of 15 meters each).

3. Commemorative route: As part of the project, a memorial route will be developed that will allow participants to visit the sites of mass extermination and burial of victims of genocide in the city of Volkovysk and the Volkovysk region. This will allow us to look at the scale of the tragedy and honor the memory of those killed, and a similar virtual route will be created.

4. Dialogue and reconciliation: The Peace School will create a space for open dialogue and exchange of views. Participants will be able to express their thoughts and emotions, share their stories and reflections. This will help restore strong ties between different generations and nationalities and contribute to the process of reconciliation.

In May 2025, the gymnasium will hold a thematic conference for children and adults, timed to coincide with Victory Day on May 9, inviting all interested partner schools. The theme of the conference is “The identity system of a

citizen of his country: relevance and challenges of our time,” where the results of research work on genocide in the territory of the former USSR will be presented. Based on the results of the conference, it is planned to publish an electronic collection. During the conference, a memorial thematic gallery dedicated to the genocide of the Belarusian people will be opened using materials from the Volkovysk region.

8. Total funding (in US dollars): 6000

Funding source	Funding (us dollars)
Donor funds	5000,00
Co-financing	1000,00

9. Place of project implementation (region / district, city): Republic of Belarus, Grodno region, Volkovysk, Sotsialisticheskaya street, 10, state educational institution "Gymnasium No. 2 of Volkovysk", index 231910 _____

10. Contact, initials, surname, position, phone, email address: Lichik Alexander Anatolyevich, director of the State Educational Institution “Gymnasium No. 2 of Volkovysk”, tel:(801512)20066, (8033)3491821, e-mail: gimn2_volk@uovrik.by